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 امريكايي ها به جاي تسليت 
نفرت مردم ايران را از خود بيشتر كردند

آي�ت الله م�كارم ش�يرازي ب�ا اش�اره ب�ه 
رفت�ار زش�ت دولتم�ردان امريكاي�ي پ�س 
از حادثه تروريس�تي ته�ران اي�ن كار آنها را 
س�بب نفرت بيش�تر م�ردم از آنها دانس�ت. 
به گزارش تس��نيم، آيت الله ناصر مكارم شيرازي 
اظهار داشت: اگر به دنياي امروز نگاهي بيندازيم 
به حادثه تلخ تروريستي تهران اشاره مي كنيم كه 

در آن 17 نفر از افراد بي گناه ش��هيد ش��دند، برخي از دولتمردان امريكا اظهار 
خوشحالي كردند، اي بيچاره ها فرصت خوبي براي تسليت و كاهش نفرت ها بود 
ولي با اين حرف خود در همه كشور نفرت پاشيديد و به همين خاطر امروز بيش 
از هر روز ديگر از شما متنفر هستند چون اگر كسي يك جو وجدان و عقل داشته 

باشد چنين سخن نمي گويد. 
-----------------------------------------------------

 سخنان رهبري در جمع كارگزاران نظام 
عمدتا ناظر به دولت دوازدهم است

دبير كل جمعيت رهپويان انقاب اس�امي گفت: توصيه ه�ا و رهنمودها 
و سياس�ت هاي مهم نظام كه رهب�ر معظم انق�اب آن را در دي�دار اخير 
اب�اغ فرمودن�د باي�د چش�م انداز و س�رلوحه دول�ت آين�ده باش�د. 
پرويز سروري عضو شوراي شهر تهران در گفت وگو با راه دانا، با اشاره به بيانات رهبر 
معظم انقلاب در جمع مس��ئولان و كارگزاران نظام اظهار داشت: طبيعتاً بخش 
عمده اي از مواردي كه رهبري در جمع كارگزاران نظام مطرح مي كنند به حوزه 
دولت مربوط مي شود چراكه كار اجرايي با دولت است و قطعاً بيشتر تذكرات هم 
متوجه اين حوزه است. وي افزود: دولت يازدهم آخرين روزهاي عمرش را سپري 
مي كند و در همين ايام باقي مانده هم بايد توجه ويژه به دستورات رهبري داشته 
باشد اما مطالب مطرح شده در اين جلسه، عمدتاً ناظر به دولت بعدي است كه در 
آستانه تشكيل آن هستيم. اين توصيه ها و رهنمودها و سياست هاي مهم نظام كه 
رهبر معظم انقلاب آن را در ديدار اخير ابلاغ فرمودند بايد چشم انداز و سرلوحه دولت 
آينده باشد. دبير كل جمعيت رهپويان انقلاب اسلامي گفت: به نظر من مهم ترين 
بخش سخنان رهبري بحث منافع ملي و هويت ملي بود كه ايشان مطرح كردند كه 
حاوي نكات تازه و نوآورانه اي بود و توانست به يكي از سؤالات مهم مسئولان پاسخ 
دهد. مسئولان گاهي مطرح مي كنند كه منافع ملي تابع چه مسئله اي است؟ منافع 
ملي بايد تبعه اي از هويت ملي باشد كه در جلسه گذشته رهبري سه پارامتر را هم 
براي هويت ملي مطرح كردند؛ اول مسائل اسلامي، دوم حركت در مسير انقلابي و 
سوم سابقه و تاريخ ملي كشور ايران. وي تصريح كرد: اين همان حلقه مفقوده اي بود 
كه ما شاهد بوديم گاهي در سياست خارجي و حتي سياست داخلي ناديده گرفته 
مي شود و برخي ظاهراً منافع كوتاه مدت كش��ور را تأمين مي كردند اما به منافع 

استراتژيك و بلند مدت كشور آسيب وارد مي كردند. 
-----------------------------------------------------

سردار غامي:

ايستادگي سپاه مقابل تروريست ها قهرمانانه بود 
نيروهاي امنيتي و سپاه مقابل تروريست ها در حرم مطهر امام خميني )ره( 
و مجلس شوراي اسامي به نحوي شايسته و قهرمانانه ايستادگي كردند. 
سردار نعمان غلامي مسئول سازمان بسيج سازندگي در گفت وگو با خبرگزاري 
ميزان، با بيان اينكه حمايت مستقيم عربستان از داعش و تأمين مالي و تسليحاتي 
گروه هاي تندرو و تروريسم منطقه پيامدي غير از شكست ذلت بار آنان در مقابل 
نيروي ايمان و اراده مردم مظلوم عراق و س��وريه نخواهد داشت، گفت: هيچ گاه 
چنين اقدامات كوري نمي تواند مانع حمايت ايران از كش��ورهاي مظلوم جهان 
و مبارزه جدي با تروريس��ت ش��ود. وي افزود: فرمانده كل قوا بيان كردند كه به 
استكبار نمي توان اعتماد كرد و حوادث تروريستي در تهران نيز نمونه اي از اعتماد 
به دشمنان است. مسئول سازمان بسيج سازندگي تأكيد كرد: نيروهاي امنيتي و 
سپاه مقابل تروريست ها در حرم مطهر امام خميني )ره( و مجلس شوراي اسلامي 

به نحوي شايسته و قهرمانانه ايستادگي كردند.

-----------------------------------------------------

محسن رضايی:

 آل سعود كينه 40 ساله خود را عليه ملت ما 
نشان داده است

دبير مجمع تش�خيص مصلح�ت نظام عن�وان كرد: آل س�عود 40 س�ال 
اس�ت بغض و كينه خود را عليه ملت ما نش�ان داده و هربار هم س�رش به 
سنگ خورده اس�ت. اگر از اين س�ر به س�نگ خوردن ها عبرت نگرفته، 
بار ديگر بخواهند نس�بت به اي�ران غلطي بكنن�د با س�ر خواهند رفت. 
به گزارش فارس، محسن رضايي در اينستاگرامش نوشت: آقاي كري وزير خارجه 
اوباما فاش كرد كه رهبران برخي كشورهاي منطقه به من و اوباما پيشنهاد مي كردند 
ايران را بمباران كنيد چراكه تنها راه حل مس��ئله هسته اي ايران، بمباران است«. 
اولين بار نيست كه سعودي ها ديگران را عليه ايران تحريك كرده اند. جنگ هشت 
ساله صدام نيز به تحريك آل سعود بود. رقص شمشير رياض و دلار باران ترامپ و 
دخترش هم براي ايجاد غائله اي جديد عليه ايران تدارك ديده شده بود. آل سعود 
40 سال است بغض و كينه خود را عليه ملت ما نشان داده و هربار هم سرش به سنگ 
خورده است. اگر از اين سر به س��نگ خوردن ها عبرت نگرفته، بار ديگر بخواهند 

نسبت به ايران غلطي بكنند با سر خواهند رفت. 
-----------------------------------------------------

 قوميت و مذهب قربانيان
براي تروريست ها اهميت ندارد 

عضو فراكس�يون اميد در مجلس ش�وراي اس�امي گفت: در اين سال ها 
تروريست ها نشان داده اند قوميت و مذهب قربانيان براي آنها اهميت ندارد. 
عبدالكريم حسين زاده در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به تبار شناسي اقدامات 
تروريستي كه در دوران مختلف در كش��ور رخ داده، بيان كرد: پس از پيروزي 
انقلاب اسلامي، تروريست ها به دنبال سست كردن پايه هاي نظام بوده اند و به 
همين جهت دست به ترور شهيد قرني، ش��هيد مطهري، شهيد مفتح زدند و 
اعضاي نهادهاي انقلابي مانند حزب جمهوري اسلامي را با بمبگذاري در محل 
اين حزب مورد هدف خود قرار دادند، از سوي ديگر ترورهاي ناكام رهبر معظم 

انقلاب و آيت  الله هاشمي رفسنجاني هم در همين راستا صورت گرفت. 
وي افزود: حادثه تروريستي 17 خرداد ماه 96 نيز در زماني رخ داد كه انتخابات 
پر شوري را برگزار كرديم و 40 ميليون نفر در انتخابات مشاركت داشتند و اين 
حادثه تروريستي دشمني با مردم بود. كليت اين حوادث سه مؤلفه تروريست ها 
را مش��خص مي كند كه آنها مي خواهند اس��لاميت، ايراني��ت و جمهوريت را 
از ايرانيان بگيرند. حس��ين زاده با بيان اينكه هيچ گاه قومي��ت و مذهب براي 
تروريست ها مطرح نبوده است، گفت: شهداي هسته اي و شهيد صياد شيرازي از 
جمله قربانيان تروريسم هستند كه اين موضوع نشان مي دهد تروريست ها از هر 
قوم و مذهبي ترور مي كنند تا اتحاد و همدلي را از مردم بگيرند. عضو فراكسيون 
نمايندگان اهل سنت مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه هر چند پس از حادثه 
تروريستي تهران، فيلمي به زبان كردي از سوي تروريست ها منتشر شده ولي 
مردم كرد نبايد تبري بجويند، زيرا اين تروريست ها كرد نيستند و رفتارشان به 

دور از انسانيت است و متعلق به هويت و زبان كردي نيست.
 وي افزود: مردم كرد نگاه مطالبه گرايانه اي دارند، زيرا به هشدارهاي مردمي در 
زمينه فعاليت اين افراد كم توجهي شده و برخورد اساسي با آنها شكل نگرفته است. 
لازم است برخورد جدي با اين تروريست ها و پشتوانه هاي آنها انجام گيرد. نماينده 
مردم نقده و اشنويه در مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه لازم است برخورد 
جدي با عده اي انجام شود كه در بازي دش��من گرفتار شده اند، گفت: عده اي به 
دنبال ايجاد شكاف قومي و مذهبي هستند، زيرا در مسير ترور هويت ملي حركت 

مي كنند و از عواقب خطرناك اين اقدام مطلع نيستند. 

نماينده مردم زنجان در مجلس از تقديم سؤال از رئيس جمهور 
به هيئت رئيسه مجلس خبر داد. 

علي وقف چي در گفت وگو با تس��نيم، از جم��ع آوري امضا از 
نمايندگان براي س��ؤال از رئيس جمهور درباره عملكرد دولت 
و بانك مركزي براي نظارت بر مؤسسات مالي و اعتباري خبر 
داد و گفت: تاكن��ون 88 نماينده اين نام��ه را امضا كرده اند و 
احتم��ال افزايش امضاه��ا وج��ود دارد. روز 11 تيرماه پس از 
جمع آوري امضاها اين نامه در اختيار هيئت رئيس��ه مجلس 

قرار داده مي شود. 
متن كامل اين سؤال به شرح زير است:

هيئت رئيسه محترم مجلس شوراي اسلامي

به استناد اصل 88 قانون اساسي، سؤال ذيل از رئيس جمهور با 
امضاي نمايندگان تقديم مي شود، مستدعي است اقدام مقتضي 
و قانوني انجام شود. نظر به مشكلاتي كه براي سهامداران برخي 
از مؤسسات اعتباري مانند كاسپين، آرمان، ثامن الحجج و غيره 
در چند س��ال اخير پديد آمده و ريشه اصلي آن نقص در نظارت 
بانك مركزي بوده اس��ت و از طرفي مجلس نمي تواند از رئيس 
بانك مركزي سؤال كند و توضيحات و رفتار ايشان نيز قانع كننده 
نبوده است و از طرف ديگر حقوق مردم نيز در حال ضايع شدن 
است، لذا از رئيس محترم جمهور تقاضا داريم پاسخ قانع كننده اي 
به نمايندگان ارائه نمايند، گرچه قبول داريم كه نقطه آغازين اين 

مشكل قبل از دولت فعلي بوده است.

داخل�ي  آيين نام�ه  تدوي�ن  كميس�يون  رئي�س 
مجل�س ش�وراي اس�امي از نهاي�ي ش�دن موض�وع 
۹0 ب�ه دي�وان خب�ر داد.  تبدي�ل كميس�يون اص�ل 
عزت الله يوس��فيان ملا در گفت و گو با خبرگزاري خانه ملت، با 
اشاره به بررس��ي تبديل كميس��يون اصل 90 به ديوان، اظهار 
داش��ت: در حال حاض��ر كميس��يون اص��ل 90 از آنجايي كه 
محدوديت هاي كميسيون هاي مجلس را دارد نمي تواند مدير 
متخلفي را بركن��ار و حكمي عليه متهمي ص��ادر كند و همين 
محدوديت كاركرد اين كميسيون نظارتي مجلس را زير سؤال 

برده است. 
نماينده مردم آمل در مجلس دهم ش��وراي اسلامي ادامه داد: 

اگر به دي��وان تبديل ش��ود، مي تواند مانند ديوان محاس��بات 
عزل و بركناري مديران را به دنبال شكايت هايي كه به مجلس 
ارسال مي شود دنبال كند. وي گفت: با ارسال مصوبه كميسيون 
تدوين آيين نامه داخلي به صحن علني و موافقت نمايندگان، 
كميس��يون اصل 90 به ديوان اصل 90 تبديل خواهد ش��د و 
كاركردي مشابه ديوان محاس��بات و ديوان عالي كشور خواهد 
داش��ت تا بتواند نسبت به شكايت هاي ارس��الي تصميم گيري 
و حكم صادر كند. يوس��فيان ملا تأكيد كرد: اگر ديوان ش��دن 
كميسيون اصل 90 در صحن علني تصويب شود، هيئت رئيسه 
مجلس شوراي اسلامي بايد ظرف مدت دو ماه آيين نامه نحوه 

تشكيل ديوان اصل 90 را تدوين كند.

كميسيوناصل۹۰ديوانميشود۱۱تير،»سؤالازرئيسجمهور«بههيئترئيسه
   بهارستان

»در همين قضيه  برجام، ما در موارد 

سعيد همتي
   گزارش

زيادي - به خاطر اعتماد به حرف آن 
طرف مقابل، مذاكره كننده  مقابل- 
از ي�ك نقط�ه اي صرف  نظ�ر كرديم، ب�ه يك چي�زي اهتمام 
نورزيديم، يك خلأيي باقي ماند، دش�من همين الان از همان 
خلأ دارد استفاده مي كند، اينها واقعاً مسائل مهمي است« اين 
بخش مهمي از سخنان مقام معظم رهبري در ديدار با مسئولان 
نظام در هفته اخير اس�ت؛ س�خناني ك�ه به عن�وان يكي از 
دغدغه هاي مستمر ايشان در چهار سال گذشته بوده است. 
قبل از امضاي برجام و در جريان مذاكرات فش��ره هسته اي ايران 
و 1+5 معظم له بارها نس��بت به اهداف امريكايي ها و توطئه هاي 
آنها در خلال مذاكرات هسته اي هشدار داده و از لزوم بي اعتمادي 
به غرب بارها س��خن به ميان آورده بودند، به گونه اي كه يكي از 
محورهاي ثابت سخنراني هاي ايشان از سال 92 تا95 بر پايه فريب 
نخوردن مسئولان با وعده ها و لبخندهاي امريكايي ها بوده است. 
ضرورت دلخوش نبودن به وعده هاي امريكايي ها و فريب لبخند 
آنها را نخوردن يكي از گزاره هاي مورد توجه ايش��ان است و در 
همين مدت چند بار از اين ادبيات اس��تفاده ك��رده اند: »نبايد 
و به واسطه لبخند دشمن يا احياناً مس��اعدت كوتاه مدت او در 
موضوعي خاص، فريب دشمن را خورد بلكه همواره بايد متوجه 
اين موضوع باشيم كه طراحي و نقش��ه او چيست؟«، »هيچ گاه 
نبايد فريب ظاهرس��ازي ها و لبخنده��اي امريكايي را خورد« و 
»نبايد نگاه مان به غربي ها باشد و نبايد به لبخند و اخم آنها توجه 
كنيم بلكه بايد با اتكا به توانايي ها و ظرفيت هاي خود، در مسير 
صحيح حركت كنيم.«پرسش نخست اين است كه علت اينكه 
امروز به رغم آنكه بيش از 20 ماه از روز امضاي برجام مي گذرد و 
عملًا انتقاد كردن از متن توافقنامه هسته اي و اشتباهات صورت 
گرفته توسط اعضاي ارشد دستگاه ديپلماسي، در ظاهر گره گشا 
نيست و نمي تواند در روند اجراي آن تأثيرگذار باشد چرا معظم له 
همچنان اصرار دارند مباحث گذشته را مورد توجه قرار دهند؟ 
اين در حالي است كه هنوز عده اي معتقدند نبايد به متن برجام 
انتقاد وارد كرد و به جاي  آن بايد با ارائه و پيش��نهاد راهكارهاي 
مؤثر دولت را در مس��ير اجراي مناس��ب تر توافق هس��ته اي و 
وادار كردن امريكايي ها به اجراي تعهدات خود، گام برداش��ت. 
پرسش بعدي اين اس��ت كه آيا ريش��ه يابي رهبرمعظم انقلاب 
درباب خسارت هاي برجام مي تواند رويه و رويكردهاي دولت در 
سياست خارجه را اصلاح كرده و تفكرات آنها نسبت به امريكا را 

دچار تغييرات جدي كند؟
   برجام = خسارت محض؟!

در پاسخ به پرسش نخست ابتدا بايد بخشي از تعبيرات به كار رفته 

توس��ط رهبري درباره برجام را مورد توجه قرار داد تا بتوان با نوع 
نگاه ايشان نسبت به اين توافق هسته اي برداشت صحيحي داشت 
و سپس به اين مسئله پرداخت كه اصل تكرار چگونه قابل توجيه 

و تفسير است. 
پس از آنكه امريكايي ها علاوه بر آنكه تعهدات مشخص شده خود 
در متن برجام را مورد بي توجهي ق��رار دادند، با تصويب و اجراي 
برخي از قوانين مهم پس از روز اجراي برج��ام تلاش كردند تا با 
افزايش فش��ارها، ايران همچنان زير س��ايه تحريم و تهديد نگه 
داشته شود و براي كش��اندن به پاي مذاكره در مورد ساير مسائل 
مورد مناقشه تحريك كنند، مقام معظم رهبري از برجام تعبير به 
»خسارت محض«كردند و از دولت خواستند تا در مقابل بدعهدي 
و عدم اجراي تعهدات برجام واكنش مناسبي از خود نشان دهد. 

ايشان اينگونه برجام را خسارت محض مي دانند : »كساني كه اميد 
مي بندند به اينكه بنشينيم با امريكا در فلان مسئله مذاكره كنيم 
و به يك نقطه توافقي برسيم - يعني ما يك تعهدي بكنيم، طرف 
مقابل هم يك تعهدي بكند- از اين غفلت مي كنند كه ما ناگزير بايد 
به همه تعهدهاي خود عمل كنيم ]اما[ طرف مقابل با طرق مختلف، 

با شيوه هاي مختلف، با خدعه، با تقلب سر باز مي زند و به تعهدهايي 
كه كرده است عمل نمي كند. اين چيزي است كه ما امروز در مقابل 

چشم خودمان داريم مي  بينيم، يعني خسارت محض.«
  شرط هاي رهبري

 به دليل نقص و تغييربردار بودن جزئيات متن
قبل از اين و در هنگامه اي كه برجام توس��ط دولت امضا ش��ده بود و 
مجلس و ش��وراي عالي امنيت ملي آن را تأييد كرده بودند ايشان در 
نامه 9 ماده اي خود به رئيس جمهور از متن ضعيف و تفسيرپذير و ناقص 
برجام انتقاد مي كنند كه متن آن نامه نشان مي دهد ايشان جزئيات 
توافق هسته اي را قبول نداش��ته و با شروطي قابل توجه پذيرفته اند: 
»برجام دچار نق��اط ابهام و ضعف هاي س��اختاري و موارد متعددي 
است كه در صورت فقدان مراقبت دقيق و لحظه به لحظه،  مي تواند به 

خسارت هاي بزرگي براي حال و آينده  كشور منتهي شود.«
پيداس��ت كه رهبري به رغم موافقت با اصل مذاكرات جزئيات آن را 
بدون تحفظ نپذيرفته و حق شرط براي پذيرش آن وارد دانسته اند، 
به همين دليل است كه در سخنراني روز نخست فروردين95 از قول 
محمد جواد ظريف بيان مي كنند كه تيم مذاكره كننده هس��ته اي 

نتوانسته تمام خطوط قرمز نظام را در متن برجام حفظ كند. 
   اصرار رهبري به بازخواني اشتباهات برجامي 

حال مي توان سؤالات مطرح شده را اينگونه پاسخ داد كه در فضايي 
كه امريكا به بهانه حمايت از حقوق بشر و فعاليت های موشكی، نه 
تنها برجام را نقض مي كند بلكه تحريم هاي موشكي و حقوق بشري 
را جايگزين تحريم هاي تعليق شده مي كند، بايد دولت دوازدهم 
نسبت به رويكردهاي به كارگرفته شده در مقابل نظام سلطه دچار 

ترديد شود و نسبت به تغييرات جدي و فوري آن عمل كند. 
تأكيدات فشرده تر رهبري درباره عدم قابل اعتماد بودن امريكا طي 
يك ماه اخير و بازخواني اشتباهات صورت گرفته در چهار سال اخير و 
روخواني ضعف هاي فاحش در متن توافق هسته اي دقيقاً به اين دليل 
است كه با تكرار رويكرد سابق خسارت هاي بيشتري به نظام و جامعه 
ايراني وارد نشود. علت ديگر بازخواني اش��تباهات برجامي توسط 
معظم له آن است كه ايشان با ارائه مستنداتي متقن و قابل اعتنا تلاش 
مي كنند مانع از آن ش��وند كه جريان هواخواه ليبراليسم در داخل 
كشوربه اهدافي نظير »چهره نظام س��لطه را بزك«، »انقلابي گري 
را تقبيح«و»زمينه عدول از مؤلفه ه��اي تأثيرگذار گفتمان انقلاب 

اسلامي در عرصه سياست خارجه« دست يابند. 
جلوگيري از واردكردن خسارت هاي ديگر همانند برجام 2و3 نيز 
هدف ديگر ايشان است. معظم له از سال 94 تاكنون چندبار اصل 
مذاكرات مجدد با امريكايي ها را درباره مس��ائل منطقه يا قدرت 
دفاعي ايران به صورت قاطع طرد كرده اند، بنابراين از اهداف مهم 
ايشان اثبات بدون نتيجه بودن توافقات مجدد با امريكايي هاست و 
مانع شدن از هزينه هايي است كه مي تواند در حوزه هاي دفاعي يا 

ساير مؤلفه هاي اقتدار جمهوري اسلامي ايران به دست آيد. 
رهب��ري در بخش ديگ��ري از س��خنان اخير خود با مس��ئولان 
تلاش مي كنند با استناد به گفته ها و رفتارهاي وزير امورخارجه 
خوش بيني پايدار برخي از مسئولان نسبت به امريكايي ها را فاقد 
عقلانيت و درايت بدانند: »وزير محترم خارجه ... مي گويد كه فقط 
روح برجام نيس��ت، ]بلكه[ يك جاهايي هم خود برجام - يعني 
جسم برجام- هم نقض شده به  وسيله  امريكايي ها، ايشان فهرست 
كردند فرستادند براي آنها، يعني اين ]شخص[ ديگر كسي نيست 
كه بگويند مخالفين اين مذاكرات هستند كه اين حرف را مي زنند، 

نه، خود وزير محترم خارجه.«
 گفته هاي رهبري معظم در اين ديدار كه مس��تند به رويه هاي 
دولتمردان يازدهم اس��ت به خوبي نشان مي دهد كشور نبايد در 
مس��ير تكرار تجربيات تلخي قرار گيرد كه جز هزينه و خسارت 
آورده اي براي كشور نداش��ته و چهار سال ديگر كشور را به عقب 
رانده و موانع جدي بس��ياري در جهت پيشرفت و توسعه كشور 

به بار مي آورد.

چرارهبريبهبازخوانياشتباهاتبرجامي
اصراردارند؟

حادث�ه ته�ران را نبايد صرف�اً يك اق�دام كور 
تروريس�تي قلم�داد ك�رد، چراكه با گذش�ت 
بيش از هش�ت روز از اين عمليات تروريستي، 
ابع�اد جديدت�ري از برنامه ري�زي دش�منان 
علي�ه وح�دت ايراني�ان برم�ا ش�ده اس�ت. 
پس از برخورد قاطع دس��تگاه هاي امنيتي كشور 
با عام��لان و مرتبطين حادثه تروريس��تی تهران، 
رسانه هاي بيگانه با سوء استفاده از پيشينه حضور 
تروريست ها در برخي از مناطق غربي كشور، موج 
منفي تبليغاتي عليه برخي از قوميت هاي ايراني به 
راه انداختند؛ ترفندي كه با تحريك مردم عليه اين 
اقشار و سپس وادار كردن آنان به انجام واكنش هاي 
احساسي برنامه ريزي ش��ده بود و هدف نهايي آن 
چيزي جز خدشه دار كردن وحدت ملي ايرانيان و 

بهره برداري از اين نزاع قومي نبود. 
اين اتفاق در حال��ي روي داد كه از هم��ان ابتداي 
افشاي هويت تروريست ها، مردم سراسر ايران ضمن 
اعلام انزجار از اين اقدام تروريستي، همبستگي خود 
را با اهالي كردنشين كش��ورمان اعلام كردند و در 
سوي ديگر نيز علما و بزرگان اهل سنت، نمايندگان 
مجلس و هموطنان اهل سنت سراسر كشور ضمن 
محكوم كردن شديد اين اقدام ضد انساني و اسلامي، 

بر لزوم حفظ وحدت ايرانيان تأكيد كردند. 
  گروهي كوچك 

مرتكب اشتباهي بزرگ شد
حال در ارتب��اط با اين حوادث تروريس��تي و دليل 
تلاش دش��منان براي خدش��ه دار ك��ردن وحدت 
ايراني��ان، روزنامه ج��وان گفت وگويي اختصاصي 
با ماموس��تا ملاقادر قادري، امام جمعه اهل سنت 

پاوه انجام داد. 
ماموس��تا قادري در ابتداي اي��ن گفت وگو ضمن 
تسليت به خانواده شهدا و آرزوي شفاي عاجل براي 
مجروحان اين اقدام تروريستي اظهار كرد: با اينكه 
هشت روز از اين حادثه تروريس��تي گذشته، بنده 
در تمامي س��خنراني هاي مختلف خ��ود، اقدامات 
اين تروريس��ت ها را محكوم و بر وحدت ميان همه 
ايرانيان تأكيد كرده ام. حقيقتاً تمام ايران براي اين 

حوادث غمبار و ناراحت است. 
وي سپس به سوء استفاده دش��منان از وقايع روي 
داده اش��اره كرد و گفت: گروه��ي كوچك مرتكب 

اشتباهي بزرگ ش��د و حالا گروهي ديگر در حال 
سوء استفاده از اين وقايع هستند. ما در اين خصوص 

انتظاري نداريم اما قطعاً راضي هم نيستيم. 
  كردي كه داعشي شود، كرد نيست

اين عالم سني سپس با يادآوري سخنراني خود در 
ميدان امام اصفهان در سال 94، عنوان كرد: بنده در 
آن سال به مردم اصفهان گفتم كه داعش در ظاهر 
شناسنامه سني دارد اما قرار نيست كه هر سني هم 
داعشي باشد،كما اينكه امروز هم مي گويم اگرچه 
تروريس��ت ها به زبان كردي صحب��ت كردند ولي 
هر كردي داعشي نيست و اگر كردي هم به داعش 

پيوست، ديگر كرد نيست.
 قطعاً امروز نيز كردها تفك��ر داعش را نمي پذيرند.

امام جمعه شهرستان پاوه سپس ادامه داد: مناطق 
ما در طول 38 سال گذشته انواع مشكلات را تجربه 
كرده، اما ما همواره در كنار ساير ايرانيان ايستاده ايم 
و دشمنان نمي توانند در عزم ما خللي ايجاد كنند. 

   قدر امنيت را مي دانيم
وي خاطرنشان كرد: در اين سال ها ما شاهد فراز و 
نش��يب هاي فراوان و ترورهاي زياد و تحمل هشت 
س��ال جنگ تحميلي بوديم و در پاوه نيز ما از سال 
58 تاكنون ضربات زيادي متحمل شده ايم، بنابراين 
قدر امني��ت را مي دانيم و همواره ت��رور را محكوم 
كرده ايم. ماموستا قادري سپس ادامه داد: بنده بعد 
از تولد نامبارك داع��ش بارها در خصوص تندروي 
اين گروهك صحبت داش��ته ام  و همواره در س��اير 

محافل و جلسات نيز خطر داعش و تندروي مذهبي 
را متذكر شده ام. 

امام جمعه پاوه در همين ارتباط به يكي از جلسات 
خود در بهمن ماه گذشته در حضور اعضاي مجمع 
جهاني تقريب مذاهب اسلامي در تهران اشاره كرد 
و افزود: در آن جلس��ه آقاياني از جن��وب امريكا و 
آفريقا گزارشات خود را ارائه دادند و بنده هم عرض 
كردم ما 13 استان مرزي داريم و به جز خوزستان و 
ايلام و آذربايجان شرقي، مرزداران ايران همه اهل 

سنت هستند.
 برنامه اي هم براي اهل س��نت مرزنش��ين داشته 
باشيد تا دشمن نتواند در بين جوانان ما نفوذ كند و 
به فكر جذب افراد بيكار و فقير و ساده كه زود فريب 

مي خورند، باشيد. 
   مسئولان به هشدارها توجه نكردند

ماموستا قادري سپس ادامه داد: بنده بارها در اين 
خصوص هشدار داده بودم و آخرين هشدار بنده نيز 
در سخنراني ام در سالروز وفات بنيانگذار جمهوري 
اس��لامي ايران بود اما مس��ئولان به اين هشدارها 
توجه نكردند. اين عالم اهل سنت سپس به والدين و 
جوانان در خصوص خطر داعش هشدار داد و افزود: 
بنده همان طور ك��ه گفتم باره��ا در اين خصوص 
هش��دار داده ام و ب��ار ديگر اين هش��دارها را تكرار 
مي كنم كه همه مردم به ويژه اهالي مناطق س��ني 
بايد هوشيار باشند، چراكه داعش مولود جريان هاي 
استكباري اس��ت كه با پول هاي دولت هاي حاشيه 
خليج فارس به دنبال خدش��ه دار ك��ردن وحدت 

ايرانيان هستند. 
وي در همين ارتب��اط اضافه كرد: م��ا نبايد اجازه 
دهيم فرزندانمان تحت تأثير القائات تندروها قرار 
گيرند و به داعش يا گروه هاي ديگر ملحق ش��وند 
و به همين سبب اس��ت كه بارها از مردم خواهش 

كرده ام هشيار باشند. 
   اين واقعه باطني خير دارد

امام جمعه اهل سنت پاوه س��پس تأكيد كرد: اين 
واقعه تلخ ظاهري ش��ر دارد، چراكه باعث شهادت 
هموطنانمان شد و تبعات منفي به بار آورد اما باطن 
اين اتفاق خير است، چراكه باعث شد همه مردم و 
مسئولان بيدار ش��وند و اين خطر را جدي تر از هر 
زمان ديگر بگيرند و قطعاً اين روند به وحدت كشور 

كمك خواهد كرد. 
وي سپس خاطرنشان كرد: ما همواره بعد از حادثه 
به فكر مي افتيم اما قطعاً اين هوشياري پس از حادثه 
نيز بسيار خوب است، چراكه اين قطعاً آخرين توطئه 
دش��منان نخواهد بود و آنان بازهم به دنبال ضربه 

زدن به كشور هستند. 
ماموس��تا قادري در پايان اين گفت وگو به شهداي 
شهر پاوه اشاره كرد و گفت: اگر چه چند مزدور اين 
حركت ناجوانمردانه را انجام داده اند، اما شهرستان 
پاوه نزديك به 640 ش��هيد تقديم انقلاب كرده و 
براي اين انقلاب خون ها داده و امروز نيز هزاران نفر 
ديگر آماده اند در مقابل همه توطئه هاي دشمنان 

ايستادگي كنند.

ماموستا قادری امام جمعه اهل سنت پاوه در گفت وگو با»جوان«: 

داعش به دنبال خدشه به وحدت ايرانيان است
جعفر   تكبيري
   گفت و گو


